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Voor onze vestiging in Haarlem zoeken wij een: 

Quality Engineer (m/v) 
Functieomschrijving 
Als Quality Engineer geef je functioneel leiding aan de 
productiemanagers en productieteams vanuit het vakgebied 
kwaliteit. Één van de belangrijkste resultaatgebieden is het 
verankeren en uitbouwen van het kwaliteitmanagementsysteem 
binnen NedTrain Haarlem. Je draagt zorg voor een vergroting van de 
kennis en bewustzijn van kwaliteitstools, processen, beschrijvingen 
en instructies, zodanig dat de lijnmanager kwaliteitsmanagement als 
een vanzelfsprekendheid ervaart. 
  
Taken en verantwoordelijkheden: 

• Het verankeren van kwaliteitsmanagement binnen de 
organisatie, zodanig dat het kwaliteitsmanagementsysteem 
ervaren wordt als een hulp bij de uitvoering van de  
dagelijkse activiteiten; 

• Het vergroten en overdragen van kwaliteitsinstrumenten en 
processen binnen de organisatie; 

• Het mede ontwikkelen, inrichten en onderhouden van een 
continu verbeterproces en invulling hieraan te geven middels 
toepassing van het kwaliteitsmanagementsysteem. 

• Het ondersteunen van de productiemanagers en 
projectmanagers binnen NedTrain Haarlem met betrekking 
tot probleemoplossende en verbeteringsactiviteiten evenals 
het aanspreken op hun prestaties; 

• Het aanzetten van de productieafdeling tot structureel 
verbeteren. Het hierin optreden als adviseur, coach en 
aanjager. 

  

Functie-eisen 
Om succesvol te kunnen zijn in deze functie beschik je minimaal 
over een afgeronde technische opleiding op Hbo-niveau, een 
opleiding  op het gebied van kwaliteitsmanagement is een pré. 
Tevens heb je minimaal 3 jaar werkervaring in een (lijn)productie 
omgeving.  
 
Hiernaast ben je een stevige persoonlijkheid en weet je met jouw 
impact, overtuigingskracht en resultaatgerichtheid je “interne 
opdrachtgevers” op een natuurlijke wijze kwaliteit naar de werkvloer 
te brengen. Je bent niet alleen in staat onafhankelijk te denken, 
maar je handelt hier eveneens zichtbaar na. Als persoon ben je te 
typeren als flexibel en een teamspeler. 
  

Salaris 
Het salaris zal worden vastgesteld afhankelijk van leeftijd, ervaring 
en geboden kwaliteiten. We hebben een hoogwaardig secundair 
arbeidsvoorwaardenpakket met onder meer een prima pensioen-
voorziening; collectieve ziektekostenverzekering en uiteraard een 1e 
klas treinkaart. 

NedTrain Haarlem is de 
modernste onderhouds-
werkplaats van Nederland met 
ongeveer 700 medewerkers. 
Tot 2015 hebben wij een 
rijkelijk gevulde portefeuille.  
 
NedTrain is als organisatie in 
beweging. De ambitie is 
duidelijk: het uitgroeien tot 
Europa’s modernste 
onderhoudbedrijf in rollend 
materieel. Om dit te 
stimuleren en te beheersen is 
goed kwaliteitsmanagement 
essentieel!
 
NedTrain, een zelfstandige 
dochteronderneming van NS, 
is al meer dan 150 jaar de 
specialist in onderhoud en 
service; reiniging en revisie 
van treinen.  
 

Interesse? 
Neem voor meer informatie 
contact op met Oscar Mager 
(Recruiter), telefoon 06 - 
23473297. Solliciteren kan via 
www.werkenbijns.nl of 
rechtstreeks via 
http://bit.ly/qualityengineer. 
Een assessment maakt 
onderdeel uit van de 
sollicitatieprocedure. 
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Inhoudsopgave
Beste PEL’ers en alumni,

In dit NetwerkNieuws zal een start 
worden gemaakt om de geschiedenis van 
Pandora uiteen te zetten. Hieruit blijkt dat 
er sinds de oprichting van Pandora weinig 
is veranderd. In 1983 werden er namelijk 
ook al excursies, lezingen, borrels en een 
buitenlandreis georganiseerd. Op pagina 
5 kunt u meer over de geschiedenis lezen.

Het onderwijs van PEL stond de afgelopen 
maanden in het teken van de zorg. Dit 
interessante onderwerp, dat niets met 
techniek heeft te maken, kon de hulp goed 
gebruiken van de Delftse Systeemkunde. 
Hieruit blijkt dat het vrijwel op alles kan 
worden toegepast en dat veel alumni dit 
nog steeds doen. Alles werd vervolgens 
nog even nabesproken bij een gezellige 
barbecue.

Met de verkiezingen achter de rug, het 
WK in volle gang en de zomervakantie 
voor de deur is het collegejaar alweer bijna 
afgelopen. Het volgende NetwerkNieuws 
zal dan ook worden geschreven door 
een nieuw bestuur dat in september zal 
worden aangesteld.

Met vriendelijke groet,

Pieter Bot 
Voorzitter Studiedispuut Pandora

5
Historie van Pandora
De geschiedenis van het 
studiedispuut wordt verteld

11
Stappenplan in glastuinbouw
Frans Kortekaas beschrijft de 
problemen bij het modeleren van 
glastuinbouw

14
Ik geef ‘t stokje door
Peter Gerretse kijkt terug op 
zijn dynamische carière in de 
vliegtuigbranche

20
Het slijpen van de tanden
Wiggert Kalis beschrijft de 
valkuilen bij hedendaagse 
bedrijven

4
8
10
18

Kort Nieuws

Excursie KLM

Welinks Wereld

Pandora  Flow Diagram



4 | Kort Nieuws

KorT NiEuWsKORT            NIEUWS

Succesvolle PEP- dag en minisymposium 
over de zorg in Nederland

Op 10 juni presenteerden de 3 groepen 
PEL-studenten hun verkenning over 
het Nederlandse zorgstelsel. Voor 
het vak Production Engineering 
Practical was een diepgaande studie 
uitgevoerd naar alle spelers in de zorgmarkt. 
Drie verschillende aggregatiestrata zorgde 
voor een brede visie:  een strategisch niveau 
over controleorganen in heel het land, de 
aansturing en beheersing in een ziekenhuis en 
de controlestromen op een afdeling werden in 
kaart gebracht en geanalyseerd. 
Na  deze presentatie volgde nog twee presentatie 
vanuit de praktijk. Loek Winter vertelde over 
zijn visie op de privatisering van de zorgmarkt. 
Hugo van Kasteel van het ministerie van VWS 
sprak over het beleid van de overheid om de zorg 
gestructureerd vrij te geven aan marktwerking. 
Onverwachte verkiezingen zijn dan soms niet 
altijd gewenst. Om deze mooie dag af te sluiten 
was er ook nog een smakelijk BBQ in de Faculty 
Room.

Curriculum PEL gewijzigd

In komend collegejaar 2010-2011 zal het 
curriclum van PEL enige wijzigingen 
doorgaan. Zo zal het vak Introduction 
to Transportation Engineering totaal 
gewijzigd worden en in andere perioden 
worden gegeven. Een van de centrale 
vakken,  The Delft Systems Approach,  zal 
een andere insteek krijgen
Houd de website van de sectie in de 
gaten!

Zomer BBQ
Zoals elk jaar zal het nieuwe studiejaar worden 
ingeluid met een goede BBQ op de faculteit. Een 
goede kennismaking met de nieuwe eerstejaars 
of tijd voor vakantieverhalen. zorg dat je erbij 
bent: 1 september in de Faculty Room

 Buitenlandreis
De buitenlandreis zal dit jaar naar 
Duitsland en Zwitserland gaan. De 
eerste bedrijven zijn gecontacteerd en 
het belooft weer een fantastische week 
te worden van 11 tot 18 novermber 2010.
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AAn de WIeG vAn PAndorA - deel 1

inhoudelijke bijdrages van:
haNs LEKKErKErK
roB DEKKErs  
aD DE ZEEuW 

samengesteld door: 
PiETEr BoT 
LiLaN LiE

Aan de wieg van

deel 1

Hephaistos maakte haar uit water en aarde. Hermes gaf haar 
nieuwsgierigheid. Van Zeus kreeg ze een geschenk: een doos met 
daarin al het ongeluk van de wereld. Ze kon haar nieuwsgierigheid 
niet bedwingen en lichtte het deksel van de zware zwarte doos. 
Pandora heette zij en sinds deze gebeurtenis is de wereld voorgoed 
veranderd. Dit verhaal vertelt de geschiedenis van Pandora.

De meeste afstudeervarianten van Werktu-
igbouwkunde kenden een dispuut. Indus-
triële Organisatie, de afstudeerrichting waar 
studenten alles leerden over organisatie had 
echter geen studentenorganisatie achter zich. 
De jaarring van 1982 besloot dat hier veran-
dering in moest komen. Ad de Zeeuw, Ton 
Opdam en Rob Dekkers kwamen tegelijk met 
het idee en gooiden dat in een werkgroepbe-
spreking. De reactie van professor Jan in ’t Veld 
hierop was niet zo positief: “Doe maar wat je 
niet laten kunt. Ik denk dat het vanzelf over 
gaat” of: “Het zal geen lang leven beschoren 
zijn.” Er was dus geen steun van Jan in ’t 
Veld, maar ook geen verbod. De toenmalige 
studenten gingen aan de slag, maar werden 
wel gesteund door medestudenten en staf. 

Het vormen van een bestuur ging niet zonder 

slag of stoot. Zo was Ad de Zeeuw student-
assistent bij de sectie Industriële Organisatie. 
Jan in ’t Veld was  tegen de benoeming van 
Ad de Zeeuw in het bestuur. Rob Dekkers had 
hiertegen een weerwoord:  “Het dispuut staat 
naast de sectie. Privé-activiteiten van studenten 
staan buiten de reikwijdte van de sectie. Ik ben 
voorzitter van het dispuut en niet jij.” Jan in ’t 
Veld reageerde: “Het gaat niet lukken, maar 
ik kan het niet tegenhouden en je krijgt geen 
steun van me.” Ad de Zeeuw was daarmee in 
beeld voor het bestuur. Het bestuur dat aan 
de wieg van het studiedispuut van Industriële 
Organisatie stond, bestond uit Rob Dekkers 
(voorzitter), Hans Lekkerkerk (commissaris 
o’wijs), Frank de Jong (de tennisspeler), Ad 
de Zeeuw, Johan Ruitenburg, Ton Opdam en 
Maarten Bults. Het was breed gekozen om te 
zorgen voor draagvlak in de jaarring.
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“Doe maar wat je niet laten 
kunt. Pandora zal geen lang 

leven beschoren zijn.”
-Jan in ‘t Veld-

Industriële Organisatie had een dispuut, dat als 
alle net geborenen een naam moest krijgen, een 
passende naam. De naam kwam bij de Griekse 
mythologie vandaan. Hans Lekkerkerk,  had 
op het gymnasium goed genoeg opgelet om 
het verhaal te onthouden over een nieuws-

gierig meisje en een doos dat alle plagen van 
de wereld bevatte. Zolang de doos gesloten 
bleef konden de plagen niemand treffen. 
Helaas kon het meisje haar nieuwsgierigheid 
niet bedwingen. Alle plagen stroomden 
eruit en slechts de hoop bleef erin achter. De 
studenten van Industriële Organisatie leerden 
hun nieuwsgierigheid te gebruiken bij de 
‘black box’-benadering. Hierbij werden telkens 

‘dozen’ geopend om steeds meer details, en 
dus ellende, van het beschouwde systeem te 
kunnen zien. Men ‘hoopt’ met deze benadering 
bedrijfsproblemen gestructureerd op te lossen. 
Een evidente analogie, die door de meesten 
herkend werd. Dit was genoeg reden om het 
dispuut te noemen naar de ‘uitvindster’ van de 
black box-benadering: Pandora!

 Alternatieven voor de naam waren “Blackpipe” 
en “de Club van Ome Jan”. Deze tweede naam 
werd ’s morgens nog omgetoverd tot “de 
Club van Opa Jan”. Jan in ’t Veld werd hier 
een beetje rood van, hij had net een kleinkind 
gekregen. De naam van het dispuut werd 
uiteindelijk Pandora. De ex-vriendin van Ton 
Opdam, Saskia Pothuis, werkte op verzoek van 
en samen met Ad de Zeeuw het logo uit. Het 
werd het symbool van studiedispuut Pandora 
en prijkte onder andere op flessen, die als 
cadeau werden gegeven aan gasten. Presen-
tatie is belangrijk, ook over het kopen van 
stropdassen en de verschillende kleuren voor 
bestuur en leden was daarom veel discussie.

De activiteiten konden van start gaan. Een van 

Jan in ́ t Veld met de doos van Pandora
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de activiteiten die al tijdens de besprekingen in het 
vizier lag waren internationale studiereizen. Deze 
kwam nog niet in dit eerste jaar tot stand, maar er 
zijn wel herinneringen aan reizen en van files in de 
auto van Ad de Zeeuw. Een van de eerste excursies 
ging naar de Oosterscheldewerken. Als een van de 
laatste groepen stond Pandora op de bodem van 
de bouwput van de Oosterscheldewerken, waar 
de pijlers in waren gemaakt. Men had net een 
begin gemaakt om die vol te laten lopen opdat het 
hefschip ze op kon pakken. 

Een glimp in de agenda van Hans Lekkerkerk laat 
een aantal activiteiten van Pandora in 1982 tot 
1984 zien. Niet alle activiteiten staan erin, zoals 
een van de eerste activiteiten, de “koekenpot” en 
de evaluatie van het curriculum.  De koekenpot 
werd eigenlijk al eerder dat jaar ingesteld voor de 
geboorte van Pandora. Jan in ’t Veld vroeg iedereen 
zijn stipte aanwezigheid, 08.30, 10.30, 13.30 en 
15.30. Vaak ging het nog langer door, waardoor 
men soms pas weg ging tussen 18.00 en 19.00. De 
koekenpot was bedoeld voor het te laat komen op 
de werkgroepbesprekingen. Iemand die te laat was, 
moest koeken moest regelen voor de hele groep. 
Toen Pandora werd opgericht werd de koekenpot 
de verantwoordelijkheid van het bestuur, wat 
betekende dat er altijd een voorraad koeken was. 
Later in dat jaar moest er iemand te laat moest 
komen, al was het maar een minuut, om te zorgen 
dat er koeken waren bij de koffie of thee.

Door een van de andere activiteiten, de barbecue 
aan het einde van het werkgroepjaar, was ook Jan 
in ’t Veld eindelijk om. Als cadeau kreeg hij hier de 
doos van Pandora, een soort zwart sigarenkistje, 
waar bij het openen de foto’s van studenten en staf 
van jaarring 1982 omhoog kwamen op een soort 
tribune. Deze doos stond jaren later nog op zijn 
bureau. Zoals hij ook jaren later op een reünie toegaf 
dat hij niet gedacht had dat dit initiatief het zo lang 
zou redden, maar toch positief was ten aanzien van 
Pandora. 

Dit stuk is het eerste in een serie over de historie 
van Pandora. Alle bijdrages zijn welkom. Weet u 
nog hoe de zwarte doos van Jan in ’t Veld van zijn 
bureau belandde bij de secretaris? Of heeft u foto’s 
van de wens van het eerste bestuur, een interna-
tionale studiereis? Volgende keer zal het tweede 
levensjaar van Pandora beschreven worden, de 
overdracht via Frank van Dam.

Pandora kijkt in de doos
John William Waterhouse, 1896
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Odd-size cases 
 bij KLM

Onze groep werd ontvangen door Ton en drie van zijn collega van KLM 
en na de gebruikelijk security-checks kwamen we op de beveiligde 
air-side van de luchthaven. Bijdehante grappen over bommen en cocaïne 
tegen de security en foto’s maken van kisten (zoals vliegtuigen in jargon 
heten) werden sterk afgeraden voordat we begonnen aan de lange 
wandeling door de ondergrondse wereld van de bagageafhandeling.

Zuid-kelder
KLM beschikt over de meeste moderne bagagekelders ter wereld. Door 
constante vernieuwingen raken de hier de minste koffers kwijt en zijn 
de arbo-omstandigheden voor de 1200 werknemers in de kelders beter 
dan op andere luchthavens. Vele kilometers aan bagageband hebben 
veel van het werk geautomatiseerd maar toch moeten de kisten nog 
veelal handmatig worden uitgeladen op karren op het platform. In de 
Zuid-kelder worden op dit moment de nieuwste technieken samen met 
VanderLande geïnstalleerd.  Alle koffers reizen in een eigen bak, een 
zogenaamde tub, een individueel traject door het systeem. Bagage met 
een lage prioriteit (koude bagage) wordt in een buffer geplaatst, terwijl 
bagage met veel haast (hete bagage) direct naar de juiste lateral (over-
slagpunt) wordt gereden om op de karren richting vliegtuig te worden 
overgeslagen. 
De overslag van de koffers van karren naar het bagagesysteem gebeurt 
nog grotendeels handmatig. KLM heeft vergevorderd pilots lopen om 
de karren automatisch te lossen door de gehele kar te kantelen. 

Tetris
Paradepaardje van de Zuid-kelder is de robot die volautomatisch inge-
checkte bagage in karren kan laden. Wanneer er genoeg bagage voor een 
vlucht is verzameld in de buffer (4200 slots) om 1 kar te vullen worden 
deze afgeleverd bij de robot. Door een slim spelletje tetris te spelen 

In de vorige NetwerkNieuws heeft Ton Opdam zijn glansrijke 
carrière uit de doeken gedaan. Hier houdt het verhaal nog niet 
op: Pandora hield contact met Ton en hier vloeide een mooie 
samenwerking uit voort. En zo gebeurde het dat op 18 juni een 
gezelschap PEL-studenten zich op Schiphol melden voor een 
bijzonder interessante dag. Een verslag over grote koffers in 
grote kelders.

ExcursiE KLM

Door: ThoMas VaN DE saNDE

UNIEKE PRESTATIES VRAGEN 
OM UNIEKE MENSEN

Hoe kunnen hbo/wo-technici 

ons daarbij helpen?

Dual Multi Purpose Tower (DMPT)

Huismans expertise in hijswerktuigen zien we terug in de 

DMPT: een door Huisman zelf ontworpen boortoren met 

koker constructie. In de koker is zowel de lier als de deinings-

compensator geïntegreerd. De toren is multifunctioneel: hij 

kan niet alleen worden gebruikt om te boren, maar ook voor 

bijvoorbeeld onderzeese installatiewerkzaamheden. De voor-

zijde is gereserveerd voor booractiviteiten, terwijl de achter-

zijde gebruikt kan worden voor constructiewerkzaamheden. 

Splittable Block

Met een variabel katrolsysteem 

kan de operationele snelheid 

van het hijsblok maximaal 

worden verviervoudigd. Via 

een druk op de knop kunnen 

katrollen worden toegevoegd 

of afgekoppeld.

Huisman is gespecialiseerd in het ontwerpen 
en bouwen van hijskranen, pijpleg- en 
boorinstallaties voor de scheepvaart-, offshore- 
en civiele industrie over heel de wereld. 
In onze projecten weten we - van concept tot 
constructie - steeds opnieuw unieke prestaties te 
realiseren. Wil je meer weten over Huisman, 
ons werk en onze actuele vacatures, ga dan 
naar www.huismanequipment.com.

Wie heeft het lef om tegen 

de stroom in te varen?

De eerste keer dat Huisman een schip ontwerpt, is het meteen wereldnieuws. 
Terwijl de hele offshore-industrie steeds grotere schepen ontwerpt om dieper 
te kunnen boren, varen wij namelijk ijskoud tegen de stroom in. Met een schip 
dat een stuk compacter is dan zijn voorgangers, maar wel betere prestaties 
levert. Hoe dat kan? Ontwerp en uitrusting van het schip zijn door ons 
geoptimaliseerd, door beide als één geheel te zien. Doordat we de traditionele 
boortoren hebben vervangen door een slimme, compacte, zogeheten 
‘multi-purpose tower’ ligt de boorvloer in ons ontwerp circa 20 meter lager 
dan in een traditioneel boorschip. Aan een technicus als jij hoeven we niet uit 
te leggen wat dat betekent... Het is slechts één van de sterke staaltjes techniek 
die onze medewerkers steeds opnieuw weten te realiseren. Ben jij een (ervaren) 
technicus en wil je op nuchtere Hollandse wijze meewerken aan technische 
prestaties van wereldformaat, ga dan naar www.huismanequipment.com.

HUIS-A-057-boorschip-200x130-zw.indd   1 08-01-2010   10:06:06
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met de koffers kan de robot de koffers in de 
kar stapelen. Zware koffers worden onderaan 
geplaatst en alleen met een aantal koffers 
wordt de kar handmatig ‘afgetopt’.  
Er was echter een proces wat maar niet te autom-
atiseren valt: odd-size bagage. Golftassen, 
gitaren, surfplanken, fietsen. Allemaal voor-
beelden van rare, kwetsbare, grote of zware 
bagage. Vanwege de speciale eigenschappen 
is deze bagage ongeschikt om in conventionele 
tubs te worden verplaatst. Hierdoor kan het 
ook niet opgeslagen worden in de buffers. Op 
dit moment is het dus zo dat alle odd-size als 
extra proces naast het conventionele proces 
wordt uitgevoerd. Odd-size bagage hoopt zich 
op rond de lateral, wordt handmatig bezorgd 
of in enkele stuks rondgereden naar de juiste 
kist. 
Kortom: odd-size creëert een hoop inefficiënt 
werk, vraagt veel handmatige handelingen 
en bezorgd vele hoofdbrekens aan de ontwer-
pers voor de nieuwe compacte Zuid-kelder. 
Door kleinere laterals en de laadrobots is daar 
helemaal geen ruimte voor het ophopen van 
odd-size. 

odd-size case
Hier lag dus nog een onopgelost vraagstuk 
waar Ton en zijn collega’s wel wat hulp 
konden gebruiken. En dus bogen de PEL-lers 
zich enthousiast over de vraag hoe de odd-size 
bagage op een handige manier door het 
systeem te leiden. Na twee uur brainstormen 
over de odd-size case kwamen vier groepen 
met vier andere oplossingen. Blijkbaar was er 
creativiteit genoeg en ook Ton stond verbaasd 
van de hoeveelheid nieuwe oplossingsricht-
ingen. Alle oplossingen waren het er over eens 
dat de odd-size een gestructrureerd proces 
verdiende en niet als extra haast klus naast de 
gewone bagage moest worden afgehandeld. 
Zo kwam er een hub-and-spoke verzamelsys-
teem voorbij, speciale verzamel plekken voor 
odd-size en een koeriersdienst die de odd-size 
bagage vervoerd over de luchthaven.
 De dag kwam ten einde en nadat Bart uit 
de toilet was bevrijd konden we allemaal op 
huis aan met een goed gevoel. De logistiek op 
Schiphol heeft me weer overtuigd dat ik nog 
steeds de goede Master heb gekozen en ik ben 
opnieuw geboeid geraakt door de dynamische 
wereld van de logistiek.
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Als docent van het vak “Duurzaamheid in 
Transport en Logistiek”, waarin ik onder 
andere de levens cyclus van producten en hun 
eindstadium behandel, kan ik het niet laten 
om een blik te werpen in de afvalcontainers. 
Kunststoffen, karton, pallets en hout liggen  
vaak nog steeds door elkaar in een afvalbak. 
Soms zie ik zelfs nog een heel mooi bedrag aan 
schroot bij het restafval. De mensen vertellen 
me dan dat het gewoon veel handiger is en 
het veel tijd scheelt, om alles in een bak te 
kieperen. De vraag “Hoeveel tijd?” blijkt dan 
toch een moeilijke te zijn. Het regelen van 
extra bakken voor kunststoffen en oud papier/
karton is vaak erg eenvoudig. Schroot en pallets 
worden met een telefoontje door een handelaar 
afgehaald; vaak wordt er nog voor betaald. De 
kleine moeite om er aandacht aan te besteden 
geeft vrijwel altijd een fi nancieel plezier, zeker 
in deze magere tijden. 

De reden dat recycling meer geld bespaard dan 
afvalverbranding is de marktprijs. Afvalver-
branding kost ongeveer 80 tot 100 euro per ton. 
Dan is recycling van papier met een marktprijs 
van nul euro per ton nog steeds beter. De mark-
tprijs voor secundaire kunststoffen ligt ergens 
tussen de 10 tot 500 euro per ton afhankelijk 
van soort en kwaliteit. Door de overcapaciteit 
van kapitaalsintensieve afvalverbranding daalt 
de verbrandingsprijs fl ink onder de kostprijs 
tot 40 a 50 euro per ton. Dan nog is recycling 
nog steeds een betere fi nanciële keuze. Verder 

is recycling arbeidsintensief; de vele arbeidsp-
laatsen kunnen we nu goed in deze tijden 
gebruiken. Nog een reden dus om te recyclen. 
Oh ja, en het is beter voor het milieu. Intussen 
overwegen afvalverbranders nu Duits en 
Engels afval in Nederland verbranden om hun 

verbrandingsinstallaties te vullen. Import van 
afval als exportproduct?
Nu is er nog een groter geldlek: de inkoop 
van spullen die later worden weggegooid. De 
besparing door bijvoorbeeld oud papier in de 
juiste bak te gooien is weliswaar een 50 tot 100 
euro per ton, maar er ligt voor grofweg 1000 
euro aan papier in de bak. Waar dubbelzijdig 
printen al niet goed voor is! Naast dat het 
kastruimte bespaart en je niet een spierverrek-
king hoeft te zeulen met die zware enkelzijdig 
geprinte dossiers in je koffer. Een adviesbureau 
in afvalpreventie toonde aan dat in het eerste 
jaar van hun diensten de hoeveelheid afval met 
50% werd verminderd. Elk jaar daarop daalt de 
hoeveelheid afval jaarlijks met een grove 10%. 
Leuk qua afvalkosten, maar die staan volledig 
in de schaduw van de besparing op inkoop van 
wat je weggooit. Die mensen van die adviesbu-
reaus heten afvalmanagers. Dat zijn een soort 
loodgieters.

Import van afval als 
exportproduct?

WELiNKs WErELD

WelinksWelinks
 Wereld

Welinks
 Wereld

Welinks
ekkage

Door: JaN hENK WELiNK

L
Als ik bij bedrijven rondkijk, zie ik dan 
het vaak lekt. Veel lekt. Geen water, 
maar erger: geld…
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Frans Kortekaas schrijft over zijn laatste uitdaging voordat hij afstudeerde bij PEL: 
het berekenen van de capaciteit van interne transportsystemen
in de glastuinbouw. Hij studeerde succesvol bij HAWE Systems Europe en heeft 
beschreven wat er zo lastig is aan rijdende plantenbakken in grote kassen.

AfstudeerverhAAl - frAns KorteKAAs

Door: FraNs KorTEKaas

Stappenplan voor 
glastuinbouw

“Ik noem het eigenlijk 
‘stappenplannen’, alhoewel Hans het 

daar niet altijd mee eens is...”
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Transportsystemen in glastuinbouw
In dit verhaal vertel ik jullie graag wat ik tijdens mijn master, maar 
voornamelijk tijdens mijn afstudeeropdracht gedaan en geleerd heb. 
Ik heb mijn opdracht bij HAWE Systems Europe mogen uitvoeren. Dit 
bedrijf levert transportsystemen voor de glastuinbouw. Met een dergelijk 
transportsysteem worden bijna alle handelingen met de planten in een 
kwekerij gemechaniseerd. Planten worden hierbij door neerzetrobots op 
een rolcontainer gezet. Dit is een soort tafel, die gemiddeld anderhalf 
bij zes meter groot is. Een rolcontainer wordt met automatisch geleide 
voertuigen of een ander soort transportmiddel in de kas gezet, waar de 
planten kunnen groeien. Planten groeien niet snel, maar een kwekerij kan 
erg groot zijn, soms meer dan tien hectare. Als planten groter worden 
hebben ze meer ruimte nodig, dus worden de planten telkens na een 
bepaalde tijd wijder gezet. Hiervoor moeten de planten uit de kas naar 
oppakrobots gebracht worden, om opgepakt te worden en vervolgens 
weer op een andere rolcontainer neergezet te worden met minder 
exemplaren bij elkaar. Met honderdduizenden planten in een kas betekent 
dat veel op en neer rijden. Zo veel zelfs dat het soms voor komt dat de 
transportmiddelen het niet aankunnen. Dit geldt zeker als er bijvoorbeeld 
storingen plaatsvinden, want stilstand kan tot een flinke afname van 
de theoretische capaciteit leiden. En daar ligt het probleem ook, want 
theoretische capaciteit kan voor de meeste kwekerijen uitgerekend 
worden, maar het effect van storingen en andere statistische invloeden 
kan niet met de hand bepaald worden. Toch moet er in het ontwerp met 
een bepaalde waarde voor de capaciteit rekening worden gehouden. 
Overdimensionering kan de prijs van een transportsysteem flink verhogen, 
maar dat is gezien de hevige concurrentie in deze wereld zeer ongewenst. 
Aan de andere kant loopt men het risico dat de klant ontevreden wordt, 
omdat zijn systeem ontoereikende capaciteit heeft. 
Hoe kan dit dan op een betere manier berekend 
worden? Dit is ongeveer het probleem waar ik mijn 
afstudeeropdracht over heb gedaan.

open deuren
Nu komt de master PEL en de Delft System 
Approach goed van pas. Ik had het al over het 
leren van een manier van denken. Als je het veel 
geoefend hebt en er vervolgens op kan vertrouwen, 
ga je alles om je heen in ‘systemen’ zien. Ik noem 
het eigenlijk ‘stappenplannen’, alhoewel Hans het 
daar niet altijd mee eens is... Na het één gebeurt het 
ander, niet waar? Dit is in ieder geval mijn manier 
van denken geworden, die ik nooit had kunnen 
leren zonder al die case middagen op de TU. Het 
lijken allemaal open deuren, want zodra je de 
oplossing ziet denk je “Oja, tuurlijk!”. Dat is nou net 
wat inzicht je zou moeten geven in plaats van het 
plaatje op de overhead projector. Soms vervelend 
die middagen, maar stiekem ben je gewoon elke 
keer die manier van denken aan het oefenen! En 
achteraf gezien ben ik erg blij dat ik al die oefening 
heb gehad, hoe simpel het ook leek altijd.

Wat leer je nou bij PEL? 
Dat is de vraag die speelt bij de meeste 
mensen uit het eerste jaar van deze 
master. Maar voordat ik daarover 
verder ga, wil ik eerst even iets anders 
toelichten. Alles is te leren denk ik. Het 
enige dat bijna niet te leren is, is inzicht. 
Deze bijzondere eigenschap van de 
mens bezorgt het ‘Eureka’ moment, dát 
moment in de tijd waarop je het opeens 
snapt. Het probleem met inzicht is 
dat het voornamelijk met de tijd komt. 
Het enige dat je kunt doen, is die tijd 
proberen in te korten door te oefenen. 
Weleens afgevraagd waarom je dat 
tentamen Dynamica 2 pas de derde keer 
haalde? Inderdaad! Goed, dat puntje 
inzicht hangt heel nauw samen met 
het ‘leren’ van een nieuwe manier van 
denken. En dat is nou precies wat je bij 
PEL leert!
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Modeleren en simuleren
Zo, na dit intermezzo even terug naar mijn verhaal. Elke kwekerij ziet er 
altijd volledig verschillend uit en heeft compleet verschillende afmetingen. 
Echter doordat ik transportsystemen op een zeer systematische manier 
kon benaderen, kon ik precies in kaart brengen hoe transportsystemen 
functioneren. Aan de hand van dit procesmodel heb ik een manier 
gevonden om een systeem modulair op te bouwen. Na het doen van 
handberekeningen bleek echter al heel snel dat er zonder simulatie geen 
nuttig woord kon worden gezegd over de capaciteit ervan. De beste 

oplossing voor het maken van berekeningen aan processen, die onderhevig 
zijn aan statistiek, is simulatie. Ik ben dus begonnen met het opzetten van 
een simulatieprogramma. Mijn doel was om een programma te maken 
waarin elk mogelijk transportsysteem kon worden gemodelleerd. Het 
is vrij gebruikelijk bij PEL om een simulatie te maken van een bepaald 
proces om er meer over te kunnen zeggen. Denk maar aan de case van 
“Het Vliegbedrijf”, waarin het zonder simulatie onmogelijk was om aan 
te tonen dat de doorlooptijd van het onderhoudsproces ontoereikend 
was. Dit betreft echter alleen modellen die één specifiek proces 
beschrijven. Hier wordt de moeilijkheid van mijn opdracht duidelijk, 
want om mijn doel te bereiken moest ik een programma schrijven 
waarmee élk transportsysteem moest kunnen worden gemodelleerd en 
gesimuleerd. Het is dus uiteindelijk een programma geworden waarmee 
een simulatiemodel ingericht kan worden door de gebruiker zelf en het 
effect van het veranderen van opzet en variabelen gemeten kan worden. 
Letterlijk alles dient dus variabel te zijn! Dat was een grote uitdaging 
en het heeft flinke vertraging opgeleverd, maar ik heb een programma 
kunnen maken dat hiertoe in staat is. De laatste stap was het verifiëren en 
valideren van het programma. Verificatie was met behulp van de eerder 
genoemde handberekeningen gelukkig vrij snel gelukt. Helaas heeft 
het gebrek aan data van een bestaande kwekerij mij niet in staat gesteld 
een goede validatie uit te voeren, maar toen ik na veel moeite wel had 
aangetoond dat de resultaten uit mijn programma nauwkeuriger waren 
dan handberekeningen, werd het na negen maanden toch maar eens tijd 
om daadwerkelijk af te studeren!

Tijdens mijn hele master had ik vaak momenten van blijdschap en ook 
soms momenten van frustratie, maar het is allemaal goed gekomen. Wat 
ik met dit verhaal vooral wil duidelijk maken dat ik ontzettend gesteld ben 
op PEL en de vaardigheden die ik er heb opgedaan. Nog dagelijks pas ik 
het toe in mijn werk bij Vopak. Eerlijk gezegd ben ik na deze zeseneenhalf 
jaar nog niet klaar met studeren, want ik ga mijn vaardigheden verder 
proberen uit te breiden tijdens de master General Management Programme 
in Rotterdam. Afsluitend zeg ik tegen alle studenten van PEL: Maak er 
zelf wat van en bovenal veel plezier!

Zonder simulatie kon geen nuttig woord 
worden gezegd over capaciteit

-Frans Kortekaas- 
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“The Peter   
  Principle”

Om dan maar met mezelf te beginnen: geboren in 1955 in 
Rotterdam. Mijn vader was leraar Frans. Dus techniek en 
bedrijfsleven kreeg ik niet van thuis mee. Mijn vader bood 
mij echter een keer een zweefvliegvlucht aan, omdat dat 
hem zelf zo leuk leek. Ik bleek dat ook erg leuk te vinden 
en het is sinds mijn 14e één van mijn grootste hobbies 
gebleven. En toen ik na het gymnasium iets technisch 
wilde gaan studeren werd het daarom  Luchtvaart-  en 
Ruimtevaarttechniek.
Maar na een paar jaar veel techniek wilde ik ook wel eens 
wat anders. Bij mijn orientatie ging ik ook luisteren bij Jan in 
’t Veld die een boeiend verhaal afstak en vooral benadrukte 
dat het hard werken was, ’s morgens op tijd beginnen, etc. 
Die gedrevenheid sprak mij wel aan.
De gedrevenheid van Jan en zijn staf en de inhoud en 
kwaliteit van de opleiding beschouw ik nog steeds als 
een heel belangrijke basis van mijn verder carriere.
Na ruim een jaar ging ik met mijn IO coach, Henk 
Bikker, voor een eerste stagegesprek naar Fokker 
Ypenburg. Het gesprek startte geweldig omdat 
Henk direct na aanvang een bekertje koffie met 
een groots gebaar over de bedrijfscoach mepte.
Uiteindelijk toch afgestudeerd op een 
onderzoek binnen de financiele afdeling 
van Fokker Ypenburg. Jullie kennen het 
wel: grote schema’s met initiërende en 
evaluerende functies, waar de laatste 
natuurlijk volop ontbraken. 

Enige tijd geleden vroeg Ton Opdam mij of ik het stokje van hem wilde 
overnemen. Wat ik graag doe. Ik lees zelf de verhalen van anderen 
altijd met interesse: leuk om te horen waar de verschillende IO ‘ers of 
PEL’ers zoal terecht gekomen zijn. En ook leuk om weer eens wat te 
horen van oude bekenden.

iK gEEF ‘T sToKJE Door

Door: PETEr gErrETsE
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Ik krijg bij Fokker Ypenburg ook direct een baan 
aangeboden en zo startte ik in 1981 als assistent 
produktieleider in het Kunststoffenbedrijf van 
Fokker op Ypenburg. Het Kunststoffenbedrijf 
maakte alle vezelversterkte kunststof 
onderdelen voor de Fokker vliegtuigen 
en voor een aantal andere klanten zoals 

Airbus. Halverwege de jaren tachtig besloot 
Fokker bijna gelijktijdig de F27 en de F28 
drastisch te moderniseren: de Fokker-50 en 
de Fokker-100 zagen het licht. Maar voor het 
Kunststoffenbedrijf waren dit eigenlijk nieuwe 
toestellen: veel onderdelen werden nu voor het 
eerst in kunsstof uitgevoerd. 
Ik werd de baas van de produktievoorbereiding 
en gereedschapsontwerp met als taak de 
productie van deze nieuwe producten voor 
te bereiden. Fokker had al lang geen nieuw 
vliegtuig gemaakt en eerlijkshalve: dat was 
te merken. Het waren zeer dynamische jaren. 
Zelden zo hard gewerkt.

In 1987 werd Fokker-Ypenburg gereorganiseerd. 
Het bedrijf ging zich concentreren op de 
kunststoffen en een deel van de F16 productie. 
Ik krijg de kans om Hoofd Produktie te 
worden van geheel Ypenburg. Ik was 
inmiddels 32 en kreeg nu de leiding over zo’n 

500 medewerkers. Een mooie uitdaging. Het 
Kunststoffenbedrijf moest de snel toenemende 
vraag aankunnen en met de productielijn van 
de centersectie (=middenstuk) van de F16 
kreeg ik er een nieuwe wereld bij. Zaken doen 
met militairen (uit Texas) was voor mij in het 
begin wel even wennen. Tijdens een gezellig 

diner in Fort Worth kaartte ik, geheel naïef, het 
(idiote) wapenbezit in de USA aan. Ik heb mij 
voorgenomen daar nooit, nooit meer, over te 
beginnen!

Inmiddels waren we ook het Kunststoffen 
bedrijf met groot enthousiasme verder aan het 
verbeteren. Samen met de produktieleider, 
IO’er Ad de Zeeuw en diverse afstudeerders, 
hebben we o.a. een eigen interne cursus gemaakt 
op basis van de bestseller “Het Doel” van 
Goldrath. Zijn Theory of constraints legde de 
nadruk op het optimaliseren van de bottle-neck 
in de productie: bij de kunststoffenproductie 
was dat vooral de autoclaaf. Met lego blokjes 
leerden voorlieden het proces te optimaliseren 
gericht op kortere doorlooptijden en lagere 
voorraden.

In die tijd vroeg Jan in ’t Veld mij of ik de 
cursus “denken in processen en systemen” 
wilde geven als Post-HBO opleiding bij de 
Haagsche Hogeschool. Dat heb ik drie jaar 
gedaan: dertien avonden per jaar. Ik had er 
enerzijds spijt van want zoiets kost veel meer 
tijd dan ik ooit had gedacht, anderzijds begrijp 
je een theorie pas echt goed als je het zelf moet 
onderwijzen !

In 1990 vonden mijn vriendin en ik dat het tijd 
was voor iets geheel anders. We hebben allebei 
ontslag genomen en zijn een jaar rond de 
wereld gaan zwerven. Een geweldige ervaring. 
Ik was nog maar net terug in Nederland of 
Fokker belde. Wellicht een iets te makkelijke 
keuze (maar ja, het geld was inmiddels ook 
op) In die jaren heb ik verschillende functies 
gehad op Schiphol, o.a. als hoofd van de 
Verspaning. Het was uiteindelijk echter ook de 

Jullie kennen het wel: grote schema’s met initiërende en evaluerende 
functies, waar de laatste natuurlijk volop ontbraken.

-Peter Gerretse- 
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tijd bij Fokker met vele ontslagen, de overname 
door DASA etc. Op zich heel boeiend en erg 
leerzaam. Maar ik kwam ook tot de ontdekking 
dat ik het meer kleinschalige van Fokker 
Ypenburg leuker vond.
Toen ik in 1995 werd benaderd voor een 
functie als technisch/operationeel directeur 
bij Vanderlande Industries was het besluit snel 
genomen.
Vanderlande maakt complexe logistieke 
systemen. Baggegeafhandelingssystemen op 
luchthavens, sorteercentra voor express-parcel 
bedrijven en systemen voor Distributiecentra. 
Het is een echt projectenbedrijf.
Qua cultuur was het even wennen. Toen ik de 
CEO, Rein van der Lande (zoon van de oprichter), 
vroeg wanneer de directievergadering was, 
was het antwoord: “aan die flauwekul doen 
we hier niet”. Je zocht gewoon iemand op als 
je iets wilde bespreken, bijpraten gebeurde 
verder vooral tijdens de lunch. Het directe en 
ondernemende gedrag binnen het bedrijf was 
voor mij een verademig vergeleken met de 
discussies binnen DASA verband. Hierarchie 
speelde nauwelijks een rol: het ging erom wat 
je presteerde. De cultuur was er één van goed 
samenwerken en op de markt willen winnen, 
met veel nadruk op innovatie.
Mijn taak was om de productie en logistiek na een 

periode van snelle groei te professionaliseren. 
In die tijd hebben we besloten het overgrote 
deel van de productie te gaan outsourcen en 
ons te richten op de logistieke beheersing. Het 
uitvoeren van grote projecten vereist immers 
een perfecte logistiek. 
Na een aantal jaren vroeg Rein van der 
Lande mij of ik hem als CEO wilde opvolgen 
maar ik vond mijzelf niet geschikt: te weinig 
commercieel. En dus werd er iemand van 
buiten gehaald. Maar die beviel uiteindelijk 
niet.
En zo werd ik in 2002 CEO van Vanderlande. 
Een geweldige baan in een prachtig bedrijf !
Wat moet ik daar over zeggen ? Teveel om hier 
te vermelden. Ik zal er twee punten uithalen: 

wat was onze strategie en hoe is het om CEO 
van zo’n bedrijf te zijn.

groeistrategie
Vanderlande heeft duidelijk gekozen voor 
een groeistrategie. Daarbij wilden we de 
unieke, ondernemende, cultuur van het (ex-)
familiebedrijf zoveel als mogelijk behouden. 
We zijn ons blijven concentreren op onze 
bestaande martktsegmenten en gekozen om 
te gaan groeien via geografische expansie 
(USA, China, India)  en door het aanbieden 
van allerlei vormen van services aan bestaande 
klanten. De uitgaven voor innovatie werden 
verdubbeld.
Niet alles ging natuurlijk even voorspoedig: zo 
leidde onze start in de USA in eerste instantie 
tot miljoenenverliezen. Maar na enige tijd 
kregen we het kunstje door. Vanderlande 
is nu marktleider in de grootste markt voor 
bagagesystemen ter wereld en winstgevend. 
En de opdracht voor het grootste sorteerentrum 
ter wereld, de air-hub van UPS in Kentucky, 
werd aan Vanderlande gegund. Een project 
van meer als $ 500 mio.
De service activiteiten, die moesten leiden tot 
een betere “customer intimacy”, sloegen al snel 
aan bij klanten en in 5 jaar steeg de omzet naar 
boven de € 100 mio.
De onderneming groeide hard en telt nu zo’n 
2000 medewerkers. Ook de omzet verdubbelde 
en de winst ging meer dan evenredig omhoog. 
Natuurlijk heeft de economische wereldwijde 

“Aan die flauwekul doen 
we hier niet”

- Rein van der Lande -
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situatie goed meegeholpen, maar het wereldwijde 
marktaandeel van Vanderlande is ook flink 
gestegen. 

samen willen winnen
Het bedrijf is in de laatste 10 jaar eigenlijk ook 
geheel van karakter verandert. Het is veel meer 
een kennisbedrijf geworden, waar zaken als IT, 
Project Management, Engineering en Logistiek  
een essentiele rol vervullen. Zestig procent van 
de medewerkers hebben een opleiding op HBO/
Academisch niveau. Veel aandacht hebben we 
besteed aan de cultuur in het bedrijf, aan het 
behouden van de mentaliteit van “samen willen 
winnen”. Vorig jaar werd Vanderlande mede 
daardoor gekozen als “beste werkgever” , iets 
waar ik nog steeds erg trots op ben.

Tot slot
Vorig jaar april ben ik na 7 jaar CEO gestopt en 
zijn we weer aan een “sabbatical” begonnen.
Het allerleukste van mijn baan was dat je samen 
met anderen probeert te winnen op de markt. 
Daarbij is overigens de CEO belangrijk, vooral als 
“cultuurdrager”, maar zeker niet zo belangrijk 
als kranten en vele boeken je doen geloven. 
Vanderlande heeft inmiddels een uitgebreid 
directieteam dat samen met vele andere 
medewerkers uit het bedrijf de strategie bepaalt.
Zie ik de baan als CEO als het toppunt van mijn 
carriëre. Jazeker, maar vooral door dat het heel 
leuk was om te doen. Omdat ik die markt, die 
projecten, die werksfeer, bij dat bedrijf leuk vond. 
Je word gelukkig door iets te doen wat je echt 
leuk vind en waar je goed in bent en niet door 
wat er op je visitekaartje staat.
In de jaren tachtig verscheen er een mooi boekje 
over het “The Peter Principle” dat beweerde dat 

iedereen doorgroeit naar zijn 
eigen niveau van incompetentie. 
Anders gezegd: iedereen groeit 
één niveau te ver door waar dan 
de carriere stopt, en waar ook 
weinig plezier meer in het werk 
bestaat. Ik hoop dat ik dat niveau 
niet bereikt heb en ik sluit af met 
deze “wijze” les en wens jullie 
allen vooral een mooie studie en 
uitdagend en leuk werk.

Peter Gerretse
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Uw advertentie had hier ook kunnen staan...

550 Alumni en 50 studenten uit uw 
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Het slijpen van 
de tanden

hET sLiJPEN VaN DE TaNDEN

Als buitenstaander kijk je anders tegen processen aan binnen een 
bedrijf. Als student van Production Engineering & Logistics kijk 
je naar bedrijven door een functionele bril. Je wordt getraind om 
kritisch te kijken naar de processen en om verbeterpunten te identi-
ficeren en te realiseren. 
Tijdens  bedrijfspractica bij verschillende organisaties hebben mijn 
medestudenten het aan het lijf ondervonden: in het bedrijfsleven 
blijkt dat het doorvoeren van verbetering niet altijd op de eerste 
plaats staat. En toch zijn het dezelfde mensen die vijf, tien of twintig 
jaar geleden in de schoenen van de verbetergrage student stonden. 
Welke verklaringen zouden hieraan ten grondslag liggen?

Een beschouwing over een bekend fenomeen op de werkvloer.

Door WiggErT KaLis
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Iedereen weet het, maar er wordt geen actie onder-
nomen. “Waarom duren die vergaderingen toch 
zo lang?”, “Samenkomen iedere week heeft toch 
geen zin.”, “Die afdeling luistert nooit naar wat we 
zeggen!”, “Dat is niet mijn taak om op te lossen.”. 
Alledaagse bedrijfsprocessen die verbeterd kunnen 
worden. Alledaagse processen die frustraties kunnen 
opwekken bij werknemers van de organisatie. 
Alledaagse processen die opgelost zouden moeten 
worden door het management binnen een bedrijf. 
Kijk eens naar uw eigen omgeving. De kans bestaat 
dat u ook iets herkent  dat eigenlijk beter kan.
Waarom gebeurt het toch zo vaak dat die kleine 
problemen blijven bestaan en niet structureel worden 
opgelost? In dit stuk tekst wil ik drie onderwerpen 
overwegen die een betere bedrijfsvoering kunnen 

realiseren. Weet wat er speelt op de werkvloer, 
stimuleer een proactieve houding bij de werkne-
mers en bij jezelf en leer werkelijk luisteren naar 
wat er wordt verteld. Het zijn drie onderwerpen die 
waarschijnlijk algemeen bekend zijn, maar waar je 
eigenlijk eens vaker bij stil zou moeten staan. Waar 
is die kritische student in u die altijd weet hoe het 
beter kan? 

Weet wat er speelt
Zelfbewustzijn, het vermogen om na te denken 
over je eigen denkproces. Hierdoor kunnen we als 
mens vooruitgang boeken. Wij kunnen leren van 
onze ervaringen en van die van anderen. En dus 
kunnen we in principe met onze gewoonten breken. 
In die zin moeten we wel eerst weten wat er speelt 
voordat we onze eigen versie van de wereld kunnen 
aanpassen. Wat je niet weet maakt je kwetsbaar voor 
sterk concurrerende rivalen, hebzuchtige collega’s 
en ongelukkige werknemers.
Ik denk niet dat veel mensen bang zijn om onvolko-
menheden in te zien. Ik denk dat velen de onvolko-
menheden simpelweg niet zien. In dat laatste geval 
heb ik het dan over de managers die niet weten wat 
er speelt op de werkvloer. Het is dus de kunst om 
objectieve informatie in te winnen van de werkvloer, 
deze juist te interpreteren en er ook wat mee te doen.
Volgens de econoom John Kenneth Galbraith 
(1961) was één van de grootste stukjes economische 
wijsheid het weten wat je niet weet.

De (Bio)logische keuze
Een proactieve houding is niet een natuurlijke. 
Iedereen die met mensen werkt komt het wel 
eens tegen, die uitgesproken negatieve figuren 
voor wie elke uitdaging een probleem is. Wie 
wijst op de kansen die er liggen, krijgt vervol-
gens een lijst van bezwaren. Soms heerst deze 
houding in een hele afdeling of organisatie. 

Dit soort negativiteit heeft een lange biolo-
gische geschiedenis. In de natuur doen zich 
regelmatig situaties voor waarin eten schaars 
is en risico’s (zelf opgegeten worden) hoog. Je 
kunt dan beter te negatief zijn bij het inschatten 
van je kansen, dan te overmoedig. Wanneer 
de situatie onvoorspelbaar is en de controle 
over de situatie laag, dan is hulpeloosheid een 
functionele reactie. Het weerhoudt het dier er 
van initiatief te nemen en helpt het zo beter te 
overleven. In de wildernis is negativiteit soms 
een deugd.

Uiteraard leven wij nu in heel andere tijden. 
Er is voedsel in overvloed en vergeleken met 
de oertijd zijn er nu vrijwel geen risico’s. Maar 
die nieuwe realiteit verandert niets aan hoe 
onze hersens werken. Onze hersens zijn nog 
steeds geprogrammeerd om dezelfde overwe-
gingen te maken. Wanneer het er naar uit ziet 
dat de controle over de situatie laag is, blijft 
hulpeloosheid de (bio)logische keuze.

Niet zelden worden in moderne organisaties 
omstandigheden gecreëerd die hulpeloosheid 
in de hand werken. Er is bijvoorbeeld een 
hoge werkdruk, maar mensen hebben niet de 
tijd, middelen of mogelijkheden om invulling 
te geven aan deze hoge uitdaging. Onduideli-
jkheid, onzekerheid en weinig invloed zijn 
typische omstandigheden die hulpeloosheid 
in de hand werken. En wanneer ze lang genoeg 
aanhouden kan een cultuur van hulpeloosheid 
ontstaan.

Max Wildschut (2009) Darwin voor managers: hoe je 
meer uit medewerkers kunt halen door in te spelen op 
hun natuurlijke behoeften. Via http://flowq.wordpress.
com

De grootste conomische wijsheid 
is weten wat je niet weet.

- John Kenneth Galbraith, econoom -
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Een proactieve houding
Proactiviteit van werknemers kan zorgen voor 
een verandering in de organisatie. Proactiviteit 
is niet alleen het initiatief nemen, maar ook het 
besef hebben dat de omgeving een resultaat is 
van de acties van jezelf en van anderen. Door 
jezelf en anderen te stimuleren is het mogelijk 
je omgeving te veranderen.
Werknemers en vooral werkgevers kunnen 
dus kiezen voor een proactieve houding (de 
verantwoordelijkheid nemende) in plaats van 
een reactieve (vrij van verantwoordelijkheid). 
“Het moet gebeuren” of “Zo is het nu eenmaal” 
zijn dus voorbeelden van de reactieve houding 
die omgebogen kan worden in een proactieve 
houding respectievelijk “Ik geef de voorkeur 
aan de gang van zaken” en “Laat ik eens kijken 
of het misschien ook anders kan”.
Een proactieve houding is niet vanzelf-
sprekend. Een stimulerend klimaat in de 
vorm van inspirerend management en juiste 
begeleiding kan de organisatie laten bloeien. 
De uitdaging is hier om omstandigheden 
te creëren waarin mensen optimaal kunnen 
presteren. Dit betekent onder andere: heldere 
doelen stellen en de noodzakelijke middelen 
en mogelijkheden bieden om hier invulling aan 
te kunnen geven. In dit soort omstandigheden 
kunnen werknemers de focus en het gevoel 
van persoonlijke controle ontwikkelen die 
voorwaarde is voor proactiviteit.

Leren luisteren
We hebben er jaren over gedaan om te leren 
spreken, maar hebben we ook leren luisteren? 
De meeste mensen luisteren niet met de 
bedoeling om iemand te begrijpen; ze luisteren 
om antwoord te kunnen geven. Ze filteren alles 
door hun eigen beeld van de realiteit. In het 
verhaal van een ander lezen ze hun biografie.
Echte leiders kunnen leren luisteren. De 
nadruk ligt daarbij op het leren, want het is 
niet iets wat je zomaar doet. Luisteren met de 
intentie om de ander te begrijpen. De wereld 
bekijken zoals hij hem bekijkt. Je verplaatsen in 
de ander, niet alleen meevoelen of sympathiek 
zijn, maar echt begrijpen wat de ander voelt. 

het scherp houden van de zaag
De grootste valkuil die er is, is het niets doen 
met wat we weten. Probeer nog eens te kijken 
naar uw eigen realiteit, uw beeld van de 
werkelijkheid. Alleen ditmaal door de bril van 
een proactieve houding en met een luisterend 
oor. Zouden we dan de alledaagse processen 
kunnen verbeteren? Om zo onze omgeving 
voor alle partijen nog iets aangenamer te 
kunnen maken? 
De kunst is het onderhouden en het blijven 
verbeteren van jezelf. De tijd nemen om de 
zaag scherp te houden. Deze eigenschap wil 
ik hier niet betrekken op de persoon, maar op 
de organisatie. De organisatie als organisme in 
de omgeving kan zich ook proactief opstellen, 
heeft ook verantwoordelijkheden, kan luisteren 
naar wat de markt wil en wat de werknemer 
wil en zou dus ook de tijd moeten nemen om 
de zaag scherp te houden. In dit geval door 
echt te luisteren naar de werknemers en de 
tijd te nemen voor een proactieve houding om 
daadwerkelijk de tanden te slijpen.

het grootste deel van mijn inspiratie heb ik gehaald uit het 
boek van stephen Covey (1989).  
De zeven eigenschappen voor succes in je leven.

Wiggert Kalis

Waar de ervaring nog niet spreken kan, doet de verbazing dat des te meer. 



Inderdaad, het zijn imposante systemen die 
Vanderlande Industries realiseert. Material 
handling systemen voor tal van nationale en 
internationale distributiecentra, luchthavens 
en sorteercentra. De ene keer betrekkelijk 
compact en overzichtelijk. De andere keer 
zeer uitgebreid, behorend tot ‘s werelds 
grootste installaties. Complex en opgebouwd 
uit de meest innovatieve en creatieve 
oplossingen op het gebied van elektronica, 
mechanica en besturingstechnologie. 

Unieke systemen, die altijd weer anders 
zijn. Gerealiseerd door bijzondere mensen. 
Bas Bijkerk bijvoorbeeld. Een van onze 
collega’s die niet uitgesproken raakt over 
de projecten waarbij hij van begin tot einde 
betrokken is. 
Internationale miljoenenprojecten, waar hij 
in multidisciplinair teamverband aan werkt. 
En waar hij trots op is! Net als zijn 1 700 
collega’s op onze verschillende kantoren in 
de wereld.

UNIEKE SYSTEMEN, BIJZONDERE MENSEN

De boeiendste technische en logistieke 
uitdagingen. Een creatieve omgeving met 
gedreven collega’s die van aanpakken 
weten. De afwisseling van projectenwerk. 
Met internationale carrièremogelijkheden. 

Unieke systemen. Bijzondere mensen. Je 
vindt het bij Vanderlande Industries. Kijk op 
www.vanderlande.com.

WWW.VANDERLANDE.COM

 5 000 meter track
150 000 koffers per dag

1 Bas BIJkerk



We zijn een internationaal en multidisciplinair team van consultants, 
architecten en ingenieurs, dat gekenmerkt wordt door innovatie en 
maatschappelijke betrokkenheid. Royal Haskoning creëert oplossingen 
voor vraagstukken die de duurzame interactie tussen de mens en zijn 
omgeving betreffen. En dit is terug te zien in onze mensen, onze projecten 
en onze strategie.

Advisering is slechts een middel, geen doel. Wat uiteindelijk telt is het 
eindresultaat. Royal Haskoning zoekt in haar diensten voortdurend naar 
duurzame oplossingen; voor haar klanten, voor de klanten van haar klanten 
en voor de samenleving.   

Royal Haskoning partner in duurzame ontwikkeling

www.royalhaskoning.com

Contact: Auke Piek, Divisie Directeur
T: +(0)10 2865398  E: a.piek@royalhaskoning.com


